
اي�ن اولي�ن ب�اري ب�ود ك�ه ي�ك موضوع 
محيط زيستي در اين سطح وارد دادگاه لاهه 
مي شد؛ مهرماه سال گذش�ته بود كه دادگاه 
محاكم�ه بين المللي ش�ركت مونس�انتو در 
دادگاه لاهه كشور هلند برگزار و جنايات اين 
شركت به عنوان جنايات جنگي عليه بشريت 
شناخته شد. مونس�انتو بزرگ ترين شركت 
توليد كننده بذرهاي تراريخته در دنياست؛  
ش�ركتي كه منفورتري�ن آنها هم به ش�مار 
مي آيد. نكته قابل تأمل ام�ا حركت ايران در 
مسير واردات و كاشت محصولات تراريخته 
است؛ محصولاتي كه در تمامي محافل علمي 
دنيا محل مناقش�ه اند و حتي حك�م دادگاه 
لاهه را دارند، اما مطابق هدف دوم سند 2030 
يعن�ي پايان دادن به گرس�نگي، دس�تيابي 
به امني�ت غذايي و بهب�ود تغذي�ه و ترويج 
كشاورزي پايدار،  كش�ور ما هم قرار است به 
جمع توليد كنندگان اين محصولات بپيوندد. 
بند چهارم از اهداف هفده گانه سند توسعه پايدار 
2030 با اهداف آموزشي تنها بخشي از اين سند 
بين المللي است كه با پيگيري هاي رهبر معظم 
انقلاب مورد توجه قرار گرفت و بناست تا متوقف 
شود، اما ماجرا به همين سادگي نيست و اهداف 
اين سند تمامي ابعاد زندگي مردم كشورمان را 
در بر مي گيرد و ماجراي توس��عه كش��اورزي و 
ايجاد امنيت غذايي يكي از بخش هاي به ظاهر 
زيباي سند 2030 اس��ت كه كشت و گسترش 

محصولات تراريخت��ه را در دل خود جاي داده 
است. آنطور كه دكتر علي كرمي، استاد دانشگاه 
بقيه الله مي گويد در همين راستا قرار است يك 
ميليون هكتار برنج تراريخته در كش��ور كاشته 
ش��ود و همچنين يك ميليون هكت��ار هم پنبه 

تراريخته در سيستان بلوچستان كاشته شود. 
  ابعاد پنهاني سند 2030 

حركت در مسير كش��اورزي مدرن و پايدار در 
مسير توسعه و توليد محصولات تراريخته يكي 
از بندهاي سند 2030 است. پروفسور علي كرمي 
استاد دانش��گاه بقيه الله در گفت وگو با »جوان« 
ضمن تأكيد بر اينكه سند 2030 در تمام حوزه ها 
و براي تغيير سبك زندگي ما طراحي شده است، 
مي افزايد: اين س��ند تنها در حوزه آموزش لغو 
شده كه آن هم به نظر من اتفاق نيفتاده است و 

در بقيه حوزه ها همچنان اجرايي مي شود. 
اين محقق با اشاره به هدف دوم از سند توسعه 
پاي��دار 2030 يعني پايان دادن به گرس��نگي، 
دستيابي به امنيت غذايي و بهبود تغذيه و ترويج 
كشاورزي پايدار تصريح مي كند:  شما وقتي سند 
را باز مي كنيد جز اين چيزي نيس��ت اما تأمين 
غذا براي همه بدين معناست كه كشاورزي فعلي 
توانايي تأمين غذاي لازم براي همه مردم را ندارد 
و ما بايد به س��مت روش هاي جديد توليد مواد 
غذايي برويم و ترجمه اين مي ش��ود حركت به 
سمت تراريخته ها و اين تحليلي است كه بسياري 

از دانشمندان نسبت به سند 2030 داشته اند. 

وي با اشاره به اينكه ما در حال حاضر وابستگي 
غذايي داري��م و 5 ميليارد دلار غ��ذا از خارج از 
كشور وارد مي كنيم، مي افزايد: متخصصاني كه 
20 سال پيش در خارج از كشور تربيت كرده اند، 
حرفش��ان اين اس��ت كه م��ا تنها ب��ا تراريخته 
مي توانيم غذاي مورد نياز كشور را تأمين كنيم. 
اين برنامه اي اس��ت كه از س��ال ها پيش براي 
ما طراح��ي كرده اند. كرمي درباره ريش��ه هاي 
ش��كل گيري س��ند 2030 مي گويد: اين كار از 
دستور العمل 21 حاصل كنفرانس سازمان ملل 
در باره محيط زيست و توسعه )UNCED( در 
سال 1۹۹2 آغاز شد با شعارهاي زيست محيطي 
و حفاظت از كره زمين، در نهايت اما هم اكنون 

محيط زيست به بحران تبديل شده است. 
  ريشه هاي سند 2030

آنطور كه دكتر كرمي مي گويد بنيادهاي بزرگي 
مثل راكفلر،  رادش��يلد و بيلدربرگ بنيادهايي 
هس��تند كه هدفش��ان كنترل بر جهان است و 
سند 2021 را به 2030 رس��اندند. ريشه سند 
2030 از بخش ه��اي امنيتي آمده و س��ند آن 
موجود اس��ت. 2030 مي خواه��د از آموزش از 
كودكس��تان تا دبيرس��تان آغاز مي كند. وي با 
بيان اينكه تبعيض جنسيتي مفهومي است كه 
در اين سند چندين بار تكرار شده مي افزايد: در 
حالي كه در اس��لام ما اصلًا چني��ن مفهومي را 
نمي پذيريم و زن و مرد هر كدام جايگاه خودشان 
را دارند. در بند دوم وارد حوزه غذا و در بند سوم 

وارد حوزه سلامت مي شود و به هيچ وجه اهداف 
2030 آموزشي نيست، بلكه همه ابعاد زندگي ما 

را در بر مي گيرد. 
  طرح هايي براي كنترل جهان

به گفته اين اس��تاد دانش��گاه بقيه الله كسينجر 
سال 1۹74 طرحي با عنوان nssn200 را ارائه 
مي كند. بدين منظور در همين سال جلسه اي در 
شوراي امنيت امريكا تش��كيل مي شود كه بايد 
جمعيت جهان را كنترل كنيم. كس��ينجر آنجا 
مي گويد: »اگر مي خواهي��د دولت ها را كنترل 
كنيد با نفت و اگر مي خواهي��د مردم را كنترل 
كنيد با غذا«. از همين سال 1۹74 كمپاني هاي 
توليد محص��ولات تراريخته ش��روع به فعاليت 
مي كنند و 20 س��ال است محصولات تراريخته 
به سفره هاي ما وارد ش��ده اند و ما نمي دانستيم 
چون اين كار مخفيانه انجام ش��ده اس��ت. وي 
تأكيد مي كند: س��ند 2030 پايان پيدا نخواهد 
كرد و قرار اس��ت به چش��م انداز 2050 منتهي 
شود. مافياي سرس، ايرپك بيلدربرگ و... كلان 
پروژه هايي ب��راي كنترل جه��ان دارند. يكي از 
اينها جهاني سازي است كه جهان به يك دهكده 
تبديل ش��ود و اين دهكده كدخدا مي خواهد و 
همه بايد يك فرهنگ و يك مذهب داشته باشند. 
بدين منظور ه��م تلاش مي كنند تا كش��وري 
همچون كشور ما را كه در برابر اين جهاني سازي 
ايس��تاده را تغيير بدهند. پروژه ديگر نظم نوين 
جهاني است؛ اين بي نظمي را خود اينها درست 
كرده اند تا به نظم دلخواه خود برس��ند. در 70 
سال گذشته سازمان ملل براي برقراري امنيت 
در جهان چه كار كرده است؟ در حالي كه طبق 
منشور اين سازمان وظيفه حل اختلافات را دارد. 
حالا ما س��ند چنين س��ازماني را سند كشوري 

خودمان مي كنيم. 
به گفته كرمي پروژه ديگر پروژه كنترل جهان 
است. بدين منظور هم ابزارهاي متعددي را در 
اختيار دارند. پروژه كنت��رل جمعيت هم يكي 
ديگر از اين پروژه هاست. گزارش اخير مركز آمار 
درباره جمعيت فاجعه آميز است. پروژه كنترل 
جمعيت همين الان هم در حال اجراست و ذهن 
مردم در طول 20 سال اخير عوض شده است و 

ساختار خانواده در حال نابودي است. 
اين اس��تاد دانشگاه معتقد اس��ت: 2030 آمده 
براي فروپاش��يدن خانواده ها. مكتب من كتابي 
دارد كه كتاب بشريت است. چرا ما بايد از غرب 
مدل بگيريم. وي با انتقاد از عملكرد شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي مي گويد:  به جاي اينكه ما اين 
اسناد را كپي و جايگزين اس��ناد ملي خودمان 
كنيم، باي��د به دنيا س��ند ارائه دهيم؛ س��ندي 
برآمده از قرآن و ارزش هاي اسلامي. سند 2030 
بسيار خطرناك است حوزه صنعت،  غذا،  آموزش، 
 سلامت و حوزه فرهنگ و هنر را هم در بر مي گيرد 

و ما بايد به يونسكو گزارش بدهيم. 
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قوانين سهل و ممتنع در پذيرش سرپرستي اطفال

افزايش توليد محصولات تراريخته يكي از بندهاي سند توسعه پايدار است

خانواده ها به قبول فرزند دختر نسبت به پسر بيشتر تمايل دارند و شانس كودكان زير دو سال براي پذيرش در خانواده ها بيشتر 
است؛ نتيجه اجراي اين موارد سرپرستي گزينشي اطفال شده است

امنیتغذاییایرانبا2030تهدیدمیشود

به گفته مس�ئولان و مطابق با آخرين آمارها 
س�الانه حدود ه�زار و ۴00 كودك از س�وي 
س�ازمان بهزيس�تي كش�ور ب�ه خانواده ها 
س�پرده مي ش�وند تا زندگي جدي�دي را به 
سرپرس�تي والدي�ن خود آغ�از كنن�د و با 
توجه به تس�هيل قواني�ن فرزند خواندگي، 
متقاضيان قبول سرپرس�تي هر روز بيشتر 
از قبل مي ش�وند تا جايي كه حتي ش�رايط 
جدي�د واگ�ذاري سرپرس�تي ك�ودكان 
بي سرپرس�ت با استقبال نس�بتاً خوبي هم 
مواجه شد، اما به رغم تسهيل قوانين فرزند 
خواندگي مش�كلات ديگري نيز وجود دارد 
كه لازمه آن تصوي�ب قوانين ب�ه روز تر و به 
دنبال تغيير فرهنگ قب�ول فرزند خواندگي 
مي�ان خانواده ها اس�ت تا تمام�ي كودكان 
محروم از رش�د و پرورش در خانواده، مورد 
استقبال و پذيرش از سوي افراد قرار گيرند. 
از  هميش��ه  فرزندخواندگ��ي  ماج��راي   
دلمش��غولي هاي س��اعات تنهاي��ي ك��ودكان 
پرورشگاه ها اس��ت كه آنها با تمام وجود مهر و 
محبت نديده و احساس نكرده خود را در آغوش 
پر مهر زن و مرد غريبه اي جست وجو مي كنند 
كه ش��ايد روزي پدر و مادر آنها ش��وند. خيلي 
از آنها آرزو به دل مي مانند و هس��تند كس��اني 
كه س��ال ها منتظر مي شوند تا ش��ايد نوبتشان 
بشود، شرايط جور ش��ود يا اتفاق جديدي رخ 
دهد تا ش��ايد بتوانند به عنوان فرزند خوانده به 
سرپرستي گرفته ش��وند و بالاخره آغوش گرم 

خانواده را بچشند. 
 تغييراتي با هدف س�هل تر كردن قبول 

فرزندخواندگي 
سختي قبول فرزند خواندگي بر اساس قوانين 
مصوب 30 س��ال پيش بعد از نقد هاي بس��يار 
بالاخره به لايحه تبديل ش��د و با بررس��ي هاي 
نمايندگان مجلس سعي ش��د تا بالاخره روند 
س��هل تري در اين زمينه در پيش گرفته شود. 
به طور مثال در گذش��ته چنانچ��ه خانواده اي 

متقاض��ي سرپرس��تي كودكي بود ب��ه دادگاه 
مراجعه مي  كرد و س��پس به بهزيس��تي ارجاع 
داده مي ش��دند، اما در حال حاض��ر متقاضيان 
سرپرس��تي بايد ابتدا ب��ه بهزيس��تي مراجعه 
مي كرد و بعد از تأييد بهزيستي به دادگاه صالح 
براي تأيي��د صلاحيت هاي قانون��ي چون عدم 
سوءسابقه، مسائل هويتي،  اسناد ازدواج و امور 
پزش��كي قانوني مراجعه كنند.  قوانين ساده و 
سهل موجب شد تا با افزايش متقاضيان قبول 
فرزند خواندگي تقريباً 50 درصد كودكان تحت 
پوشش سازمان بهزيس��تي به فرزند خواندگي 

قبول شوند.
 با اين حال همچنان خلأهاي��ي وجود دارد كه 
قبول سرپرستي اين كودكان را با چالش هايي 
مواجه مي كند. چنانچ��ه در حال حاضر يكي از 
مشكلات جدي كه در مس��ير فرزند خواندگي 
وجود دارد، اس��تقبال قابل توج��ه خانواده ها از 
نوزادان و عدم علاقه آنها به پذيرش كودكان با 

سنين بالاتر است. 
يكي ديگر از مش��كلات قوانين جديدالتصويب 

اين است كه سپردن فرزند به دختران مجرد تا 
بخش زيادي مانع ازدواج آنها خواهد شد.  نتايج 
اين پروسه بدين معني است كه يك كودك اگر 
تا سن دو سالگي شانس حضور در يك خانواده 
را پيدا كند، از مراكز س��ازمان بهزيستي خارج 
مي ش��ود، اما اگر اين اتفاق محقق نشود، كمتر 

خانواده اي از پذيرش او استقبال مي كند. 
موضوع قابل اهميتي كه به ي��ك چالش براي 
كودكان بي سرپرست تبديل شده است؛ چراكه 
كودكان همه به يك اندازه حق زندگي در ميان 
خانواده را دارند، اما به دليل خلأ قانوني در اين 
زمينه، ش��انس و قس��مت حرف اول را در اين 

زمينه مي زند. 
 تمايل متقاضيان ب�ه قبول فرزند دختر 

نسبت به پسر
حم��د نفريه، مدي��ر كل دفتر امور ك��ودكان و 
نوجوانان بهزيستي كشور در اين رابطه مي گويد: 
بايد ديدگاه ها نسبت به فرزند خواندگي تغيير 
پيدا كن��د. در ح��ال حاضر ديده مي ش��ود كه 
كودكان با س��نين ب��الا كمتر مورد اس��تقبال 

خانواده ها براي پذيرش سرپرس��تي هستند و 
تغيير شرايط نياز به فرهنگ سازي دارد. 

وي مي افزاي��د: انتخاب فرزند ب��ه اختيار خود 
خانواده ها است و همين موضوع نيز سبب شده 
كه كودكان دختر به نس��بت پسران متقاضيان 
بيشتري داشته باش��ند و برخي حتي كودكان 
معلول را نيز به فرزندخواندگي پذيرفته اند.  علاوه 
بر اين، طبق گفته هاي قبلي مسئولان سازمان 
بهزيستي استقبال خانواده ها براي سرپرستي 
موقت كودكان بد سرپرست بسيار اندك است؛ 
چراكه خانواده ها نمي توانند سرپرس��تي دائم 
كودكان بد سرپرست را بپذيرند، استقبال آنها 
از سرپرس��تي به صورت »امين موقت« بسيار 

اندك است.  
 كمااينك��ه بيش��تر خانواده هاي��ي ك��ه براي 
فرزندخواندگ��ي اع��لام آمادگ��ي مي كنن��د، 
خواس��تار برعهده گرفتن سرپرستي دختران 
زير دو س��ال هس��تند و اين كودكان در رأس 
فرزندخواندگي هاي س��ازمان بهزيستي كشور 
ق��رار دارند.  اي��ن اظهارات در حالي اس��ت كه 
با توج��ه به ش��رايط و وضع موج��ود در زمينه 
آسيب هاي اجتماعي، آمار كودكان و نوجوانان 
بد سرپرست حتي نسبت به بي سرپرست رو به 
افزايش مي رود و بسياري از آنها عمدتاً در سنين 
بالاتر به مراكز نگهداري س��پرده مي شوند كه 
همين امر روند افزايش اين كودكان در سنين 
بالاي دو سال را بيشتر خواهد كرد.  شايد بهتر 
باش��د در س��هل تر كردن قوانين، ش��رايطي را 
فراهم كرد تا تمايل متقاضيان به س��مت قبول 
سرپرستي كودكان بالاي دو سال و حتي پسر 
افزايش پيدا كند، چنانچه اكن��ون نيز افرادي 
كه متقاضي سرپرس��تي كودكان كمتر از يك 
سال هستند بايد مدت زمان زيادي پشت نوبت 
بمانند، در حالي كه براي كودكان بزرگ تر اين 
مسئله وجود ندارد. ش��ايد لازم باشد قوانين و 
مواردي از اين دست بيشتر مورد توجه قرار گيرد 

تا سايه واژه شانس در اين زمينه از بين برود. 

بيژن يانچشمه

چهكسيبایدقضاوتكند؟
 دوره مديريت 12 ساله شهردار تهران و شوراي چهارم تا چند هفته 
ديگر با آغاز به كار شوراي دوره پنجم به پايان مي رسد، در اين ميان 
به دليل همزماني انتخابات رياس��ت جمهوري با انتخابات شوراها، 
مباحث و اقدامات شهردار تهران از س��وي منتقدان و جناح مقابل 
مورد تخريب و نقدهاي غيرمنصفانه بسياري قرار گرفته است كه تا 
به حال نيز ادامه دارد و حتي بر مي��زان اين هجمه گويي نيز افزوده 

شده است.
در حقيقت چشم بستن بر اقدامات صورت گرفته بيش از يك دهه 
فعاليت ش��هرداري پايتخت  نشان از كج س��ليقه اي عده اي دارد كه 
فقط به فكر منافع س��ليقه اي و حزبي خود هس��تند نه منافع شهر 

و شهروندان.
اينكه شهرداري براساس برنامه جامع عمل می كند  كه بخش هاي 
زيادي از آن توسط شوراي شهر در جلسات متعدد مصوب شده و به 
اجرا درآمده است، بر كسي پوشيده نيست، اما اينكه عده اي فقط با 
عينك انتقاد و نقد مخرب در صدد هس��تند تا شهرداري و عملكرد 
شورا را زير س��ؤال ببرند، نش��ان از ناآگاهي اين افراد به موضوعات 
ش��هري و پيچيدگي اقدامات در ش��هري با جمعي��ت 10 ميليون 
دارد. ارائه خدمات در سطح مناسب شهروندان در سال هاي اخير و 
پاسخگويي به نيازهاي زندگي شهري شهروندان در حقيقت نشان 
از برنامه ريزي دقيق و منس��جم دارد كه منتقدان آن نمي خواهند 

ببينند.
فضاسازي عده اي كه خود در تصميم گيري نيز حضور فعال داشته اند 

و حالا ساز مخالف مي زنند عذر بدتر از گناه به حساب مي آيد!
البته مقايس��ه پيشرفت ش��هر تهران در س��ال هاي اخير نسبت به 
گذشته و سرعت اين پيشرفت به هيچ عنوان قابل قياس با هيچ دوره 
شهرداري نيست و نخواهد بود به هر حال هر اقدامي كه در شهر چند 
ميليوني و با پيچيدگي هاي خاصي صورت مي گيرد داراي معايب و 

ايراداتي است كه بايد به مرور زمان رفع شود.
به هر حال بسياري از ش��هروندان در اين شهر زندگي مي كنند و از 
امكانات و خدمات شهري بهره مند مي شوند و آنان بايد در خصوص 
اقدامات صورت گرفته قضاوت كنند كه آيا ش��هر پيش��رفت داشته 

است يا نه.
اينكه عده اي به خود اجازه مي دهند تا به جاي شهروندان كه صاحبان 
اصلي شهر هستند، تريبون قضاوت را به دست بگيرند، نشان از قبول 

نداشتن مشاركت و نظر  شهروندان دارد.
رضايتمندي شهروندان در سال هاي اخير در بسياري از مؤلفه هاي 
شهري همچون توسعه ش��بكه حمل و نقل عمومي )مترو(، توسعه 
فضاهاي فرهنگي و اجتماعي و ورزش��ي، فضاي سبز مورد سنجش 
مراكز معتب��ر قرار گرفته اس��ت. اينكه ش��هروندان توانس��ته اند با 
سامانه هاي نظارتي همچون 1888 و 137 به نظارت محل زندگي 
خود بپردازند خود نش��ان از فرصت ايجاد ش��ده براي مش��اركت 

شهروندان و افزايش رضايتمندي آنان دارد.
 بر اين اساس، اينكه عده اي از دور يا نزديك به شهرداري و شوراي شهر 
حمله مي كنند، نشان از موضع گيري غيرمنطقي دارد؛ چرا كه بسياري 
از سفيران و شهرداران ساير شهرهاي جهان هم  در اجلاس شهرداران 
به پيش��رفت پايتخت در حوزه ارتقاي زندگي شهري اذعان داشته و 
دارند كه اين امر نشان از حركت رو به جلوي مديريت شهر فعلي دارد. 
به هر رو بايد قضاوت را به شهروندان سپرد؛ چرا كه آنان در شهر زندگي 
مي كنند و مجاز به بيان نظرات خود هستند كه بايد اين اظهارنظرها 

مورد تأمل قرار گيرد، نه نقدهاي مغرضانه از سوي افراد ناكارآمد.

  معاون هوانوردي و امور بين الملل س��ازمان هواپيمايي كشوري 
گفت: پرواز ش��ركت هاي هواپيمايي ايراني به فرودگاه نجف از س��ر 

گرفته شد. 
   دبير كميس��يون مبارزه با قاچاق كالا و ارز اس��تان تهران از آغاز 
جمع آوري برندها و تابلوهاي اروپايي فاقد مجوز و غيرمجاز پوشاك 

در شهرستان شميرانات از هفته آينده خبر داد. 
   يك شركت آلاينده در استان گلستان كه بيش از دو هزار برابر حد 
مجاز سم در خاك اين استان دفن كرده است، با مماشات مسئولان 
محيط زيست استان تنها به پاكسازي منطقه بدون توجه به الزامات 

زيست محيطي اقدام كرده است. 
  دبير كل سازمان اينترپل در حاشيه بازديد از توانمندي هاي پليس 
فتاي كشورمان، ضمن بيان اينكه برنامه هاي اينترپل براي گسترش 
همكاري با پليس فتا ايران افزايش مي يابد، از اس��تفاده 1۹0 كشور 

عضو اينترپل از تجارب پليس سايبري ايران خبر داد. 
  رئيس اداره نظارت و ارزيابي توليد فرآورده هاي آرايشي و بهداشتي 
س��ازمان غذا و دارو گف��ت: آبريزش، خارش و پف، س��وزش و حتي 
التهابات شديد چشم از جمله عوارض مصرف استفاده از ريمل هاي 

تقلبي است. 
  معاون فرهنگي و اجتماعي سازمان اوقاف با بيان اينكه بيشترين 
اجراي ني��ات موقوف��ات در ايام محرم اس��ت از برنامه ري��زي براي 
شفاف سازي بيش��تر اجراي نيات واقفان عاش��ورايي در قالب طرح 

سوگواره بصيرت عاشورايي خبر داد. 
  رئيس فدراسيون ورزش دانش آموزي كشور گفت: امسال قريب به 
1۹ هزار دانش آموز به همراه مربيان خود در 15 رشته ورزشي در سه 

مقطع تحصيلي در مسابقات تابستاني شركت مي كنند. 
  معاون تربيت بدني و سلامت وزير آموزش و پرورش اعلام كرد: در 
تحقيقات پيمايشي، آمار اضافه وزن دانش آموزان 21/1 درصد عنوان 
ش��ده بود و در پيمايش جديد كه توسط 45 دانشگاه برگزار شد اين 

آمار 0/3 درصد كاهش يافت. 
  معاون پيش��گيري و پيش بيني س��ازمان مديريت بحران كشور 
گفت: ايران يكي از 10 كش��ور حادثه خيز دنيا است و در ۹0 درصد 
پهنه سرزميني كشورمان خطر زلزله وجود دارد به گونه اي كه روزانه 

يك زلزله سه ريشتر به بالا اتفاق مي افتد. 
  با توجه به انعقاد قرارداد بيمه درم��ان تكميلي صندوق اعتباري 
هنر با شركت سهامي بيمه رازي، هنرمندان، نويسندگان و روزنامه 
نگاران عضو اين صن��دوق مي توانند از 1۹ تيرم��اه  به مدت 20 روز 
 با مراجعه به پايگاه اطلاع رس��اني صندوق اعتباري هنر به نش��اني

 www. honarcredit. ir نسبت به ثبت نام و بهره مندي از خدمات 
بيمه درمان تكميلي اقدام كنند. 

  باقر لاريجاني، معاون آموزش��ي وزارت بهداش��ت و نايب رئيس 
شوراي عالي اخلاق پزشكي از برگزاري پنجمين كنگره سالانه اخلاق 
پزشكي و نخستين همايش مدرسين اخلاق پزشكي كشور خبر داد. 
  مدير عامل صندوق كارآفريني اميد گف��ت: تحريم ها بازار فرش 
ايراني را فلج و انبارها را پر كرد تا جايي كه سهم ما از بازار جهاني فرش 
كه در سال 500 تا 600 ميليون دلار بود، اكنون به زير 140 ميليون 

دلار رسيده كه اميدواريم آن را پس بگيريم. 
  رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت با بيان 
اينكه ابتلا به تب كريمه كنگو در تهران نداشته ايم، گفت: فقط يك 

آزمايشگاه در كشور براي شناسايي اين بيماري داريم. 
  مدير كل امور تربيتي مش��اوره آموزش و پرورش با اشاره به آغاز 
هدايت تحصيلي دانش آموزان پايه نهم از ام��روز افزود: اجباري در 
انتخاب رش��ته خاصي وجود ندارد و دانش آموزان بر اساس عملكرد 

درسي خود براي انتخاب رشته اقدام مي كنند. 

   وزارت امور خارجه پيگيري نمي كند
دانشور- شيراز: حدود يكصد نفر متقاضي تحصيل در رشته پزشكي 
در كشور ايتاليا هستيم و از مركز دانشگاهي در رشته داروسازي پذيرش 
گرفته ايم، اما متأسفانه س��فارتخانه ايتاليا با وجود مراجعات مكرر ما 
براي ما ويزاي تحصيلي صادر نمي كند. اين در حالي اس��ت كه در اين 

سفارتخانه به راحتي ويزاي توريستي صادر مي شود.
از وزارت خارجه درخواست مي كنيم تا پيگير مشكل ما باشد تا بتوانيم 

در كشور ياد شده ادامه تحصيل دهيم.

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88۴98۴۴0 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي عنوان كرد 

آمارسازيوزارتبهداشت
درخصوصافزایشنرخجمعیت

عضو ش�وراي فرهنگي اجتماعي زن�ان و خانواده ش�وراي عالي 
انق�لاب فرهنگي با بيان اينكه س�رعت كاهش رش�د جمعيت در 
ايران مش�ابه جهاني ن�دارد، اظهار داش�ت: در چنين ش�رايطي 
باي�د برنامه ه�اي افزاي�ش جمعيت داش�ته باش�يم، ام�ا دولت 
همچنان به دنبال اجراي سياس�ت هاي كنترلي پيش�ين اس�ت. 
كبري خزعلي در خصوص جلس��ه رس��مي كميته جمعيت ش��وراي 
فرهنگي، اجتماعي زنان كه با موضوع بررسي روند تحولات جمعيتي 
كشور برگزار شد، گفت:   سياست هاي ملي ما وضعيت بحران جمعيت 
را اعلام كرده است، اما مشخص نيس��ت چرا مسئولان دولتي تأكيد بر 
برگزاري روز جمعيت جهاني دارند كه اهداف كنترل جمعيت را دنبال 
مي كنند.  خزعلي با اش��اره به اينكه اهداف سياست هاي سازمان هاي 
بين المللي در خصوص جمعيت، سياست هاي كاهشي است كه آن را به 
ايران نيز تحميل كرده اند، گفت: چند روزي است به بهانه هاي مختلفي 
مثل بحران آب و نبود زمينه اشتغال اهداف غربي جمعيت در رسانه ها 

تبليغ مي شود.
  عضو ش��وراي فرهنگي، اجتماعي زنان خانواده ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي با تأكيد بر اينكه در اجراي سياس��ت هاي افزايش جمعيت در 
پنج سال گذشته موفق نبوده ايم، خاطرنشان كرد: ما برنامه عملي براي 
افزايش جمعيت نداريم و تنها به سياس��ت هاي ابلاغي رهبري در اين 

زمينه اكتفا كرده ايم. 
 به گفته وي، اين برنامه ها از س��وي دولت اجرايي نش��ده است، اگر 
مسئولان مدعي اجرايي شدن آن هس��تند بايد گزارش ارائه كنند.  
خزعلي با طرح اين سؤال كه مجلس شوراي اسلامي در اين زمينه آيا 
تا به حال قانوني تصويب كرده است، اظهار داشت: وزارت بهداشت 
نيز سال ها است در زمينه كاهش جمعيت فعال است، در حالي كه 
بودجه خود را از 1۹ ميليارد به 600 ميليارد تومان رس��انده است، 
هيچ سياس��ت و برنامه عمل��ي در خصوص افزاي��ش جمعيت ارائه 

نداده است. 
وي با اشاره به گزارش هاي رسيده از خانه هاي بهداشت سراسر كشور 
گفت: رصدهاي ما نشان مي دهد همچنان سياست هاي كنترل جمعيت 
از سوي وزارت بهداش��ت با اسم س��لامت باروري، بهداشت باروري و 
فاصله گذاري ميان زايمان ها دنبال مي ش��ود كه همان سياست هاي 

تنظيم خانواده را دنبال مي كند. 
عضو ش��وراي فرهنگي، اجتماعي زنان خانواده ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي افزود: همچنان قرص ها و داروهاي كنترل باروري و عقيم سازي 
با توجه به سياست هاي كلي تبليغ مي ش��ود و سقط هاي متعددي به 

دليل انجام غربالگري ها در كشور وجود دارد. 
وي در پايان آمارسازي وزارت بهداشت در خصوص افزايش نرخ رشد 
جمعيت را كه حدود 2 درصد اعلام شده اس��ت، غيرقابل باور دانست 
و گفت: نرخ رشد جمعيت بر اس��اس آمار ديگر نهادها كاهشي است؛ 

چراكه ما با 43 هزار كاهش مواليد در كشور روبه رو هستيم. 
  

قالیباف:هوشمندسازيشهرتهران
زبانزددستگاههايدولتياست

ام�روز در ش�ش س�ال متوال�ي در ح�وزه  قاليب�اف گف�ت: 
و  س�ازمان ها  هم�ه  بي�ن  در  ته�ران  ش�هر  هوشمندس�ازي 
نهاده�اي دولت�ي و غيردولت�ي، رتب�ه نخس�ت را داش�ته ايم. 
محمدباقر قاليباف در سومين جشنواره همايش و نمايشگاه عمران شهري 
اظهار داشت: فعاليت هاي عمراني در حوزه شهري به سطحي رسيده است 
كه امروز پروژه ها در طراحي و اجرا و بخش هاي مختلف داراي ويژگي هاي 
منحصر به فردي هستند كه توانسته اند در مسابقات جهاني امتياز بياورند 

و انتخاب شوند.  
وي بيان داش��ت: بعضي از پروژه هاي شهري در س��طح جهاني داراي 
رتبه هستند كه نش��ان مي دهد پتانس��يل بالايي وجود دارد كه بايد از 
آن استفاده شود.  شهردار تهران بيان داشت: تاريخچه شهرداري ها در 
كشور ما يك قصه پرغصه در تمامي زمينه ها است.  قاليباف افزود: ما هيچ 
نهادي فراگيرتر، پرمسئوليت تر، خدمتگزارتر از شهرداري ها نداريم و در 
قانون نيز به عنوان يك نهاد عمومي غيردولتي و مردمي ترين نهاد مطرح 
شده است.  وي با اشاره به اينكه پل ارتباطي محكم تري از شهرداري ها 
و دهياري ها بين مجموعه دولتي و مردمي وجود ندارد، گفت: مجموعه 
مديريت شهري )شوراها و شهرداري ها( جزو پراثرترين مجموعه ها در 

كشور هستند.
  وي با تأكيد بر اينكه هفت اصل قانون اساس��ي براي مديريت شهري 
تعريف ش��ده اس��ت، گفت: در اصل 103 فرمان��داران و اس��تانداران 
مكلفند مصوبات ش��ورا را اجرايي كنند، ولي امروزه شاهد آن هستيم 
كه فرمانداران مصوبات شوراها را وتو مي كنند و اين موارد از قصه هاي 
پرغصه مديريت شهري است.  شهردار تهران با اشاره به اينكه در نظام 
اداري و اجرايي كشور هر مجموعه اي جايگاهي دارد، گفت: در كشوري 
كه 71 درصد جمعيت در شهرها زندگي مي كنند و شهروندان از ولادت 
تا بعد از مرگ نيز با مديريت ش��هري مواجه هس��تند، ج��اي اين نهاد 

عمومي كجاست؟
وي گفت: ش��هرداري ها زيرنظر س��ازمان ش��هرداري ها و دهياري ها قرار 

گرفته اند كه اساسنامه اين سازمان نيز غيرقانوني است.
قاليباف افزود: پس از ضعف مديريت در كشور، مهم ترين چالش، بي توجهي 
در نظام اداري كشور اس��ت. امروزه در مديريت شهري در كشور، رويكرد 
مضطر بودن وجود دارد كه هميشه در اضطرار قرار دارند.  وي گفت: قريب 
به اتفاق، مديريت شهري در كشور ما با رويكرد اضطرار است.  شهردار تهران 
همچنين در مورد واگذاري س��وله هاي مديريت بحران گفت: هيچ سوله 

بحراني تغيير كاربري نداده است.  
به گفته شهردار تهران، زماني كه سوله هاي بحران ساخته شدند بخشي 
از آنها بلااستفاده بود و بخش��ي كه بايد تجهيز مي شد ، تجهيز شده و 
برخي ديگر نيز قرار بود مورد اس��تفاده اداري قرار گيرند كه اين مهم 
انجام ش��د.  قاليباف اضافه كرد: بر اساس مصوبه شوراي شهر، تصميم 
گرفته شد بخشي از س��وله هاي بحران كه براي اسكان در نظر گرفته 

شده، مورد استفاده ورزش بانوان قرار گيرد. 
وي افزود: : صد درصد سوله ها براي بحران است و برخي از آنها در مواقع 

بلااستفاده براي ورزش بانوان در نظر گرفته شده است. 

نيره ساري
  گزارش  2

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


